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ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΥΣ ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΟΥΣ:

“Καταργείται η παραδοσιακή

δομή των Πανεπιστημίων”
Των 

ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΑΡΙΔΑΚΗ και
ΕΛΕΝΗΣ ΦΟΥΝΤΟΥΛΑΚΗ

Οι αλλαγές που
προβλέπει στην

ανώτατη Εκπαίδευση
το σχέδιο νόμου
που προωθεί το

Υπουργείο Παιδείας
"καταργούν την

παραδοσιακή δομή
των πανεπιστημίων

και οδηγούν
στη δημιουργία
πανεπιστημίων

Α.Ε.". 

Α
υτό επεσήμανε,
μεταξύ άλλων, ο
πρύτανης του Πολυ-
τεχνείου Κρήτης

Γιάννης Φίλης μιλώντας χθες
στα «Χ.Ν.» για τις αλλαγές
που σχεδιάζει η κυβέρνηση
και οι οποίες έχουν προκαλέ-
σει την αντίδραση -σύσσωμης
σχεδόν- της ακαδημαϊκής κοι-
νότητας. 

Μιλώντας στα "Χ.Ν." για
το ίδιο θέμα ο αντιπρύτανης
του Πανεπιστήμιου Κρήτης
Γιώργος Σταθάκης τόνισε ότι
οι αλλαγές που προβλέπονται
στον τρόπο διοίκησης των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ι-
δρυμάτων «ενέχουν τρομακτι-
κούς κινδύνους για τη διαφά-
νεια και την αξιοπιστία των
πανεπιστημίων».

Και οι δύο ακαδημαϊκοί ε-
πικεντρώνουν την κριτική
τους στην κατάλυση του αυτο-
διοίκητου των πανεπιστημια-
κών Ιδρυμάτων, ενώ ο κ. Φί-
λης εστιάζει επίσης στην κα-
θιέρωση διετών και τριετών
κύκλων σπουδών υπογραμμί-
ζοντας ότι κάτι τέτοιο θα με-
τατρέψει τα σημερινά πανεπι-
στήμια σε ΙΕΚ. 

“ΚΑΤΑΛΥΕΤΑΙ ΤΟ
ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΤΟ”

Συγκεκριμένα, ο κ. Φίλης
χαρακτήρισε το σχέδιο νόμου
«ως την οδό μέσω της οποίας
θα καταλυθεί το αυτοδιοίκητο
των Ανώτατων Εκπαιδευτι-
κών Ιδρυμάτων» και διευκρί-
νισε: «Το λέω αυτό γιατί τα
Ιδρύματα αντί να διοικούνται
όπως έως τώρα από τον πρύ-
τανη, τους αντιπρυτάνεις, το
Πρυτανικό Συμβούλιο και τη
Σύγκλητο, οι οποίοι όλοι ήταν
εκλεγμένοι, θα διοικούνται
από ένα συμβούλιο επτά
εκλεγμένων καθηγητών και
επτά επιλεγμένων ατόμων από
τα εσωτερικά μέλη του Συμ-
βουλίου. Ο δε πρόεδρος του
Συμβουλίου θα είναι εξωτερι-
κό μέλος και θα εκλέγεται από
τα εσωτερικά μέλη. Ουσιαστι-
κά δηλαδή θα έχουμε ένα Συμ-

βούλιο που κατά το ήμισυ δεν
θα έχει άμεση σχέση με το πα-
νεπιστήμιο, θα εκλέγεται από
μια πολύ μικρή ομάδα ατό-
μων, ο πρόεδρος θα είναι ο-
πωσδήποτε εξωτερικός και
αυτό το Συμβούλιο θα έχει ό-
λες τις δικαιοδοσίες σε θέματα
διοίκησης του Ιδρύματος». 

Ο κ. Φίλης σημείωσε σχετι-
κά ότι με το προτεινόμενο μο-
ντέλο ο πρύτανης και η Σύ-
γκλητος θα υπάρχουν «μόνο
κατ’ όνομα», αφού ο ρόλος
τους θα είναι ουσιαστικά γνω-
μοδοτικός προς το Συμβούλιο
και δεν θα έχουν αποφασιστι-
κές δικαιοδοσίες. 

«Αρα το αυτοδιοίκητο
παύει και το Ιδρυμα θα διοι-
κείται από μια μικρή ομάδα α-
τόμων εκ των οποίων τα μισά
θα προέρχονται απ' έξω από
το πανεπιστήμιο», είπε ο Φί-
λης χαρακτηρίζοντας αντισυ-
νταγματική μια τέτοια τροπο-
ποίηση, ενώ συμπλήρωσε: «Το
σύστημα που προβλέπεται εί-
ναι τελείως αντιδημοκρατικό
και ουσιαστικά είναι ο τρόπος
διοίκησης μιας εταιρείας και
όχι ενός πανεπιστημίου. Αλλά-
ζει δηλαδή άρδην αυτό το ο-
ποίο εμείς θεωρούμε ως τώρα
δημοκρατική διοίκηση ενός
πανεπιστημίου καθώς αυτοί οι
άνθρωποι εφόσον θα ελέγχουν
τα οικονομικά και όλες τις βα-
σικές αποφάσεις του Ιδρύμα-
τος θα επιβάλλουν κατά βού-
ληση τις δικές τους απόψεις.
Αντιθέτως έως τώρα δεν μπο-
ρούν 1, 2 ή 5 άνθρωποι να επι-
βάλουν τις απόψεις τους.
Υπάρχουν οι Συνελεύσεις
Τμημάτων, η Σύγκλητος, ελε-
γκτικοί μηχανισμοί που απο-
τρέπουν κάποιον -τουλάχιστον
σε πολύ μεγάλο βαθμό- να ε-
γκαταστήσει μια αυταρχική
διαδικασία».  

“ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΑ... 
ΟΠΩΣ ΙΕΚ”

Συνεχίζοντας ο κ. Φίλης ε-
πεσήμανε τις αλλαγές που επι-
βάλλει η καθιέρωση πτυχίων
«πολλών ταχυτήτων» τονίζο-
ντας ότι κάτι τέτοιο έρχεται σε
πλήρη αντίθεση με τον ακαδη-
μαϊκό και παιδαγωγικό ρόλο
των πανεπιστημίων. 

«Αυτό είναι κάτι που το
θεωρούμε τελείως αντιακαδη-
μαϊκό και αντιπαιδαγωγικό.

Μιλάω για τις διετείς και τριε-
τείς σπουδές. Σε αυτή την πε-
ρίπτωση αντί για πανεπιστή-
μια θα έχουμε κάτι σαν ΙΕΚ,
κάτι σαν μια γραμμή ταχύρ-
ρυθμης παραγωγής εκπαιδευ-
ομένων. Με αυτό τον τρόπο, ό-
μως, χάνει το πανεπιστήμιο
τον παραδοσιακό του σκοπό
που είναι η διαμόρφωση χα-
ρακτήρων, η μόρφωση πολι-
τών και η εκπαίδευση ατόμων
ώστε να βγουν στην κοινωνία
και να εργαστούν. Στην πραγ-
ματικότητα αυτό που θα εν-
διαφέρει θα είναι μονάχα μια
ταχύτατη κατάρτιση για να
μπορέσουν οι άνθρωποι αυτοί
να αποτελέσουν φτηνό εργατι-
κό δυναμικό, αφού με διετείς
σπουδές δεν πρόκειται κανείς
να μάθει τίποτα», επεσήμανε ο
κ. Φίλης, ενώ τόνισε ότι κάτι
τέτοιο καταργεί επί της ουσίας
την έννοια του πανεπιστημίου
δίνοντας απόλυτη προτεραιό-
τητα στη λογική της κατάρτι-
σης. 

“ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΑΛΛΑ
ΜΕ ΤΙ ΚΡΙΤΗΡΙΑ;”

Ο κ. Φίλης στάθηκε ιδιαί-
τερα επικριτικός απέναντι
στον προτεινόμενο τρόπο αξιο-
λόγησης των καθηγητών αλλά
και των εκπαιδευτικών Ιδρυ-
μάτων μέσα από τους δείκτες
απόδοσης που εισάγει το σχέ-
διο νόμου και με βάση τους ο-
ποίους θα εξαρτάται, μεταξύ
άλλων, η χρηματοδότηση των
πανεπιστημίων.  

«Το πρόβλημα με τους δεί-
κτες είναι ότι συχνά προω-
θούν, τελείως στενά και μειω-
πικά, μετριότητες. Για παρά-
δειγμα μετριέται ο αριθμός
δημοσιεύσεων ανά καθηγητή.
Έτσι θα αναγκάζονται οι κα-
θηγητές να δημοσιεύουν πολύ
γρήγορα, πολύ χαμηλού επι-
πέδου εργασίες, σε χαμηλού ε-
πιπέδου περιοδικά για να ικα-
νοποιήσουν τον αριθμό δημο-
σιεύσεων ανά καθηγητή που
ορίζουν οι δείκτες, ενώ θα επι-
δίδονται και σε δημόσιες σχέ-
σεις για να έχουν ετεροαναφο-
ρές», επεσήμανε ο κ. Φίλης και
πρόσθεσε: «Βεβαίως πρέπει να
δούμε τι δημοσιεύει και πόσο
δημοσιεύει ο καθένας αλλά
αυτές οι κρίσεις πρέπει να γί-
νονται από ανθρώπους σοβα-
ρούς και όχι με δείκτες. Αν ε-

γώ βγάλω μια δημοσίευση η ο-
ποία άνοιξε μια τεράστια πύλη
στην επιστήμη και έχω μια δη-
μοσίευση στην πενταετία, αυ-
τή πώς θα τη ζυγίσουμε με κά-
ποιον που έχει βγάλει 50 δημο-
σιεύσεις που δεν κάνουν τίπο-
τα απολύτως;». 

Συνεχίζοντας, ο κ. Φίλης α-
ναφέρθηκε στο θέμα της χρη-
ματοδότησης των πανεπιστη-
μίων μέσα από τους δείκτες α-
πόδοσης τονίζοντας, μεταξύ
άλλων, ότι τα πανεπιστήμια α-
σφαλώς και θα πρέπει να προ-
ετοιμάζουν πολίτες που θα ερ-
γαστούν αλλά η έρευνα, η επι-
στήμη και η γνώση σε καμία
περίπτωση δεν θα πρέπει να
ταυτίζονται με τις ανάγκες της
αγοράς. «Πείτε μου πώς θα α-
ξιολογήσω ένα θεώρημα των
καθαρών μαθηματικών ή μια
θεωρία της σύστασης τού ατό-
μου ή τη φιλοσοφία και τη φι-
λολογία με κριτήρια αγοράς;
Τέτοιου είδους θεωρήσεις
είναι επικίνδυνες και αποπρο-
σανατολίζουν από τη παραδο-
σιακή αποστολή του πανεπι-
στημίου», σημείωσε σχετικά ο
πρύτανης του Πολυτεχνείου
Κρήτης.  

Ο πρύτανης
του Πολυτεχνείου
Γιάννης Φίλης και 

ο αντιπρύτανης
του Πανεπιστημίου

Κρήτης Γιώργος
Σταθάκης

κριτικάρουν
τις αλλαγές
σε ΑΕΙ - ΤΕΙ

Το άσυλο
Ερωτηθείς ο κ. Φίλης

για το θέμα του ασύλου
αλλά και τις αντιρρήσεις
που έχουν διατυπωθεί,
σύμφωνα με τις οποίες η
μη αναφορά του ασύλου
στο σχέδιο νόμου ουσια-
στικά υπονομεύει τη νομι-
κή του υπόσταση και άρα
οδηγεί στην κατάργησή
του, σχολίασε σχετικά:
«Νομίζω ότι πλέον, με βά-
ση το σχέδιο νόμου, θα
μπορεί η Αστυνομία να
μπαίνει οποτεδήποτε θέ-
λει σε χώρους πανεπιστη-
μιακούς χωρίς κανένα πε-
ριορισμό και να κάνει ε-
πεμβάσεις. Θα πω όμως
το εξής: Για το ζήτημα
αυτό ξέρω άπειρους χώ-
ρους που δεν προστατεύ-
ονται από νόμους ασύλου
αλλά η Αστυνομία δεν
τολμάει να μπει. Για πα-
ράδειγμα, σε καταλήψεις
που γίνονται σε Δημαρ-
χεία. Επομένως, δεν νομί-
ζω ότι πρέπει να τίθεται
το θέμα του ασύλου ως έ-
να από τα κυρίαρχα προ-
βλήματα. Για εμένα είναι
δευτερεύον. Το πρωτεύον
είναι ότι βαδίζουμε προς
την κατάλυση αυτή τη
στιγμή του πανεπιστημί-
ου ως πανεπιστημίου.

Θέλουμε να φτιάξουμε
μια επιχείρηση που θα
κάνει ταχεία κατάρτιση
σε ανθρώπους και τίποτα
άλλο. Αυτό είναι το πολύ
επικίνδυνο και τίποτα άλ-
λο. Ολα τα άλλα είναι λε-
πτομέρειες». 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ: 

“Παραφράζονται οι θεσμοί” 
Τρομακτικούς κινδύ-

νους διαφάνειας και α-
ξιοπιστίας ενέχει το σχέ-
διο νόμου του Υπουργεί-
ου Παιδείας το οποίο κα-
ταργεί την αυτοδιοίκηση
των πανεπιστημιακών ι-
δρυμάτων και προβλέπει
πρύτανη εκτός πανεπι-
στημίου, επισημαίνει στα
"Χ.Ν." ο αντιπρύτανης
του Πανεπιστημίου Κρή-
της Γιώργος Σταθάκης.

Σύμφωνα με τον κ.
Σταθάκη, το σχέδιο νό-
μου που δόθηκε στην δη-
μοσιότητα ουσιαστικά
κάνει δύο τομές στο Πα-
νεπιστήμιο.

«Στο πρώτο επίπεδο κα-
ταργεί όλα τα εκλεγμένα
όργανα διοίκησης του πα-
νεπιστημίου. Το πανεπιστήμιο όχι μόνο στην Ελλάδα αλλά
παντού διοικείται από εκλεγμένα όργανα. Τα τμήματα ε-
κλέγουν τον προεδρό τους, οι Σχολές τον κοσμήτορα τους
και όλοι αυτοί συναποτελούν τη Σύγκλητο που αποφασί-
ζει τα πάντα στο Πανεπιστήμιο και δίπλα σε αυτήν υπάρ-
χει εκλεγμένη πρυτανική αρχή η οποία εφαρμόζει τις απο-
φάσεις της Συγκλήτου. Σε αυτή την αρχή στηρίζεται αυτό
που λέμε δημοκρατικό Πανεπιστήμιο: εκλεγμένα όργανα
σε όλα τα επίπεδα», αναφέρει ο αντιπρύτανης του Πανεπι-
στημίου Κρήτης, ο οποίος τονίζει ότι:

«Το συγκεκριμένο σχέδιο νόμου όμως καταργεί όλα αυ-
τή τη διοίκηση που εκλέγεται και την αντικαθιστά με ένα
σύστημα διοίκησης στο οποίο όλες οι αρμοδιότητες κα-
ταργούνται. Συγκεκριμένα καταργείται η Σύγκλητος, η
πρυτανική αρχή και όλες οι εξουσίες στο πανεπιστήμιο με-
ταφέρονται σε ένα 15μελές διοικητικό συμβούλιο, στο ο-
ποίο τα επτά μέλη εκλέγονται από τους καθηγητές.

Αυτά τα επτά μέλη επιλέγουν και διορίζουν άλλα επτά
εκτός πανεπιστημίου και υπάρχει κι ένας εκπρόσωπος των
φοιτητών. Αυτό το 15μελές Συμβούλιο εκλέγει πρύτανη ε-
κτός πανεπιστημίου ο οποίος έχει πλήρη εξουσία και αρ-
μοδιότητα, και στην συνέχεια διορίζει κοσμήτορες, καταρ-
γεί τα τμήματα και διαμορφώνει ένα ιεραρχικό μοντέλο δι-
οίκησης με όλη την εξουσία να βρίσκεται στα χέρια του
πρύτανη και στους διορισμένους κοσμήτορες».

«Κάτι τέτοιο -σύμφωνα με τον κ. Σταθάκη- καταργεί
την αυτοδιοίκηση των πανεπιστημίων και ενέχει τρομα-
κτικούς κινδύνους διαφάνειας, αξιοπιστίας και πολλών
άλλων πραγμάτων».

Η ΣΥΝΟΔΟΣ ΤΩΝ ΠΡΥΤΑΝΕΩΝ
Οπως τόνισε ο αντιπρύτανης του Πανεπιστημίου Κρή-

της: «Η Σύνοδος των Πρυτάνεων πήρε μια πολύ σκληρή α-
πόφαση. Είπε δηλαδή, ότι αυτό το πανεπιστήμιο, δεν είναι
το πανεπιστήμιο που ξέρουμε αλλά ένα ιδρυτικό εφεύρημα
και μια ελληνική πρωτοτυπία η οποία παραφράζει θε-
σμούς. Υπάρχουν κι άλλα Πανεπιστήμια του κόσμου στα
οποία είμαστε ανοικτοί στην συζήτηση» επεσήμανε ο κ.
Σταθάκης και πρόσθεσε: «Είναι χαρακτηριστικά όσα είπε
στην Σύνοδο των Πρυτάνεων, ο πρύτανης του Πανεπιστη-
μίου Κύπρου, όπου υπάρχει ένα σύστημα το οποίο είναι ό-
πως και το ελληνικό, δηλαδή με εκλεγμένα όλα τα όργανα,
με Δ.Σ. ίδιο όπως προτείνει η υπουργός Παιδείας, το ο-
ποίο Δ.Σ. όμως ελέγχει τη χρηστή διαχείριση του χώρου
αλλά από την εκλεγμένη Πρυτανεία, Σύγκλητο, τμήματα
κ.α.. Κάτι που είναι απόλυτα θεμιτό γιατί κανείς δεν είναι
αντίθετος στο να υπάρχει έλεγχος.

Επίσης έχει ορισμένες ακόμη ελεγκτικές αρμοδιότητες,
αλλά η ολη εξουσία παραμένει στα εκλεγμένα όργανα,
στον πρύτανη, την Σύγκλητο, τα Τμήματα κ.α.

Συνεπώς η ιδέα ότι διαλύουμε όλα τα εκλεγμένα όργα-
να και στην θέση τους βάζουμε έναν διορισμένο και δη, ε-
ξωτερικό πρύτανη, νομίζω πώς είναι ακραία θέση και γι’
αυτό βρήκε την καθολική αντίδραση των πρυτάνεων και
της πανεπιστημιακής κοινότητας», κατέληξε ο κ. Σταθά-
κης.   

Ο αντιπρύτανης του
Πανεπιστημίου Κρήτης 

Γιώργος Σταθάκης. 

Ο πρύτανης του Πολυτεχνείου Κρήτης Γιάννης Φίλης. 


